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In the course of joint producing of propylene oxide and styrene (POSM), at the oxidation stage, 2 isomeric hydroperoxide compounds of ethyl benzene - sec (alpha) and primary (beta) - are formed which, at the epoxidation stage, transform into corresponding alcohols with the same-range normal boiling points - sec 1-phenylethanol and primary 2-phenylethanol [1, 2]. Owing to incomplete transforming of 2-phenylethanol on the dehydration stage it recycles in quantities in the system [3]. 
The technology suggested by us includes the deep hydrogenation of acetophenone as a part of epoxidation step heavy products or methylphenylcarbinol fraction before the stage of dehydration that will provide a current with the minimum content of acetophenone to the stage of dehydration [4]. After styrene isolation out of the dehydration products, the intermixture of acetophenone and phenilethanols is exposed to catalytic hydrogenation in the conditions which provide hydrogenolysis of acetophenone and methylphenylcarbinol to ethylbenzene. The thermodynamic analysis of equal balance of three basic reactions of 2-phenilethanol - monomolecular dehydration, intermolecular dehydration and dehydrogenating - has demonstrated that in a acceptable temperature and pressures range a complete transformation of the reagent is possible, but styrene should be the main product. At the same time, calculations for a catalytic system possessing exclusively dehydrogenating activity demonstrate the possibility of a dehydrogenating reaction with a high output of phenylacetaldehyde. For laboratory experiments supported copper catalyst has been synthesized (catalyst carrier is industrial alumina of brand АОА GOST 8136-85). Experiments have demonstrated that the produced catalytic agent is bifunctional, which provides a sufficiently high output of aldehyde on a lower boundary of operating temperatures, at high temperatures alcohol practically quantitatively transforms into styrene. During the further work it is supposed to study the possibility of inhibition of dehydrating activity of Сu/γ-Al2O3 at the temperature = ~ 2500С   using additions of the basic character. Advantage of such catalytic agent is possibility to gain this or that product in one reactor, varying only one parameter - process temperature.
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В процессе совместного получения оксида пропилена и стирола (POSM) на стадии окисления образуется 2 изомерных гидропероксида этилбензола – вторичный (альфа) и первичный (бета), которые на стадии эпоксидирования переходят в соответствующие близкокипящие спирты – вторичный метилфенилкарбинол (МФК) и первичный 2-фенилэтанол (2-ФЭТ). Вследствие неполного превращения 2-ФЭТ на стадии дегидратации,  значительные его количества рециркулируют в системе. 

Предлагаемая нами технология включает глубокое гидрирование ацетофенона (АЦФ) перед стадией дегидратации в составе тяжелого эпоксидата или метилфенилкарбинольной фракции, что обеспечит поступление на стадию дегидратации потока с минимальным содержанием АЦФ. После выделения из катализата стирола, смесь АЦФ и фенилэтанолов подвергается каталитическому гидрированию в условиях, обеспечивающих гидрогенолиз АЦФ и МФК до этилбензола. Утилизация 2-ФЭТ в составе этилбензол-2-фенилэтанольной фракции может идти по трем направлениям: а) ректификация с получением «товарного» 2-ФЭТ; б) дегидратация 2-ФЭТ до стирола; в) дегидрирование 2-ФЭТ до фенилацетальдегида. 

Термодинамический анализ равновесия трех основных реакций 2-ФЭТ – мономолекулярной дегидратации, межмолекулярной дегидратации и дегидрирования показал, что в приемлемом диапазоне температур и давлений возможно полное превращение реагента, но основным продуктом должен быть стирол. В то же время, расчеты для каталитической системы, обладающей исключительно дегидрирующей активностью, показывают возможность осуществления реакции дегидрирования с высоким выходом фенилацетальдегида.

Лабораторные эксперименты на трегерном медном катализаторе (носитель гамма-оксид алюминия марки АОА ГОСТ 8136-85) показали, что данный катализатор является бифункциональным, обеспечивая на нижней границе рабочих температур достаточно высокий выход альдегида, при повышенных температурах спирт практически количественно переходит в стирол. В ходе дальнейшей работы предполагается изучить возможность подавления дегидратирующей активности Сu/γ-Al2O3 при температуре ~ 250(С  путем введения добавок основного характера. Преимущество такого катализатора – возможность получать в одном реакторе тот или иной продукт, варьируя только один параметр - температуру процесса. 
